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Жаңақорған: барлық 
салада ілгерілеу бар

Теміржолшылар 
ұстаханасы

ЖҮЙЕЛІ ЖҰМЫС 
ЖЕМІСТІ НӘТИЖЕГЕ ЖЕТКІЗЕДІ

Сейсенбіде Президент Қасым-Жомарт Тоқаевтың төрағалығымен өткен 
Үкіметтің кеңейтілген отырысында облыс әкімі Нұрлыбек Нәлібаев Қызылорда 

облысының 2024 жылғы әлеуметтік-экономикалық даму қорытындылары 
туралы баяндама жасады.

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың төрағалығымен өткен 
Үкіметтің кеңейтілген оты ры сында 
Қызылорда облысы жыл қорытындысы 
бойынша ең жоғары экономикалық өсім 
көр сеткен өңірлер қатарында аталды. 

2024 жылғы көрсеткіш бойынша 
аймақта әлеуметтік-экономикалық да-
му дың оң динамикасы қалып тас ты. 
Оның ішінде шикізатқа тәуел ді ліктен 
арылудың бір жолы ретінде эко номиканы 
әртараптандыруға көңіл бөлініп келеді. 
Әртарап тан дыру бір немесе бірнеше 
салаға тәуел ділікті төмендетіп, эконо-
ми ка ның басқа секторларын да мытуға 
мүмкіндік береді. Табиғи ресурстарға 
бай мемлекеттерде мұнай немесе 
минерал сияқты шикізатқа тәуелділік 
эко номикаға зардабын тигізуі мүмкін. 
Экономика саласын әртараптандыру 
бағытындағы кешенді шаралар осы 
тәуелділікті төмендету мақсатында 
қолға алынған. 

Үкіметтің кеңейтілген отыры сында 
сөз сөйлеген облыс әкімі Нұрлыбек 

Нәлібаев экономиканы әртараптандыру 
мақсатында былтыр 37 млрд теңгеге 21 
инвестициялық жоба іске қосылғанын 
атап өтті. Биыл 280 млрд теңгеге 33 
жаңа жоба жүзеге асырылмақ. 2025-
2029 жылдары аймақта құны 2 трлн тең-
геге жуық 87 инвестициялық жо баны 
іске асыру көзделген. Соның ая сын да 
8300 жаңа жұмыс орны ашылады. 

Мемлекет басшысының тапсыр-
масына сәйкес оңтүстік өңірлерде 
электр энергиясының тапшылығын 
болдырмау мақсатында облыста 800 
млрд теңгенің қуаттылығы 1100 мегават 
бу-газ қондырғысы жобасы қолға 
алынады. Ол үшін жер беріліп, техника-
экономикалық негіздемесі әзірленуде. 

– Биыл «Шалқия» қорғасын-мырыш 
кенішін қайта жаңғырту мақ сатында 
құны 215 млрд тең гені құрайтын жаңа 
кен байыту ком бинатының, 147 млрд 
теңге тұра тын, жылына 300 мың тонна 
кальций ленген сода шығаратын зауыт 
құры лыстары басталады. 62 млрд 
теңгеге қуаттылығы 201 мегаватты 

құрайтын 5 күн және 1 жел электр 
станциясы іске қосылады, – деді облыс 
әкімі. 

Экономиканы қарқынды дамыту 
үшін Үкімет тек мемлекет қар жы сына 
сеніп отыра бермеуі керек. Инвестиция 
тарту арқылы іскер лік белсенділіктің 
артуына қо лайлы жағдай жасаған жөн. 
Осы орайда Қызылорда әріптестік пен 
инвестициялар тартуға өте қолайлы, 
қарқынды даму сатысындағы өңір 
екенін айтуға тиіспіз. 

Президент алқалы жиында Үкіметке 
инвестиция саласындағы жұмысты 
одан әрі күшейтуді тап сырып, әйтпесе, 
инвестиция нары ғын дағы бәсекелестік 
қызып тұрған кезеңде заман ағымынан 
кеш қалуы мыз мүмкін екенін жеткізді. 

Қамар БЕКЕТОВА,
Қорқыт ата атындағы 

Қызылорда университетінің 
қауымдастырылған профессоры, 

экономика ғылымдарының 
кандидаты

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың төрағалығымен өткен 
Үкіметтің кеңейтілген оты рысында елі-
мізде атқарылған жұ мыстар мен алдағы 
мақсат-міндеттер жөнінде айтылды. 
Оның ішінде Сыр өңірінде жүзеге асқан 
маңызды жобаларға назар аударып, 
аймақ дамуына оң бағасын берді.

Аталған жиында облыс әкімі 
Нұрлыбек Нәлібаев өңірдің әлеу меттік-
экономикалық дамуындағы өміршең 
өзгерістерге тоқталды.

Қызылорда қаласында жаңа жылу-
электр орталығы бой кө теріп жатыр. 
Сондай-ақ Сыр бойы мен Сары -
арқаның арасын жал ғайтын «Қызыл-
орда-Жезқазған» жо лы ның облыс аума-
ғындағы 216 ша қы ры  мының былтыр 
151 ша қырымы пай далануға берілді. 
Оған қоса биыл «Батыс Еуропа – Батыс 
Қытай» тас жолының Қызылорда 

қаласы мен Ақтөбе облысына дейінгі 
566 шақырымы бірінші санатқа жолға 
ауыстыру бағытында жұмыстар бас-
талады. Облыс орталығында көп-
қабатты тұрғын үйлерге ыстық су беру 
мәселесі биыл толықтай шешілмек.

Айта кететін нәрсе, қызылордалық 
диқандар кейінгі жылдары су тап-
шылығын көріп келеді. Мемлекет бас-
шысының қолдауымен елімізде Су 
ресурстары және ирригация ми нистрлігі 
құрылды. Бұл аймақтағы су мәселесінің 
оңынан шешілуіне өз ықпалын тигізді. 
Осы сала маманы ретінде ендігі кезекте 
су үнемдеу технологиясына маңыз беру 
қажет деп санаймын. Өйткені, аталған 
түйткілді мәселе Сырдария бойында 
орналасқан барлық мемлекеттің өзекті 
тақырыбына айналды. Оған жиналатын су 
мөлшері де жылдан-жылға азайып келеді. 
Ал Сыр өңірінде өсірілетін басты дақыл – 

күріш суды өте көп қажет етеді. Ендеше, 
біз суды үнемдеуге көңіл бөлу қажет 
екенін түсініп отырмыз. Облыс әкімі атап 
өткендей, су үнемдеу тех нологиясын 
кеңінен қолдану арқы лы былтыр ауыл 
шаруашылығы дақыл дарынан мол өнім 
алынған. Сол арқылы жарты миллион 
тоннаға жуық күріш өндірілді.

Облыс әкімі айтқандай, Мем лекет 
басшысының қолдауымен мемле кет-
аралық келісімдер нәти же сінде кейінгі 
екі жылда Арал теңі зіндегі су көлемі 
4 млрд текше метрге жуық көбейген. 
Бұл балық шаруа шылығының дамуына, 
экологиялық ахуалды жақ сартуға 
септігін тигізуде.

Жорабек НҰРЫМБЕТОВ,
облыстық мәслихат 

депутаты

ҚЫЗЫЛОРДА – 
ИНВЕСТОРЛАР ҮШІН ҚОЛАЙЛЫ ӨҢІР

Баяндамада негізгі макро эконо-
микалық көрсеткіштерге, Пре зи-
денттің, Үкіметтің қолдауымен қолға 
алынған бастамаларға, ұлттық жо-
баларды жүзеге асыру барысына, 
құрылыс қарқынына, инвестиция 
тарту, инфрақұрылымды дамыту жұ-
мыстарына тоқталды. 

Аймақ басшысы өңірдің эко но-
микалық өсімі 7 пайыз болып, барлық 
негізгі макроэкономикалық көр-
сеткіштердің өсімі қамтамасыз етіл-
генін атап өтті.

– Өзіңіздің, Үкіметтің қол-
дауымен облысымыздың бюд жеті 750 
млрд теңгеден асты. Эко номиканың 
негізгі үлесін ала тын мұнай қорының 
15 жылдан астам уақыттан бергі 
төмендеу тенденциясын ескере оты-
рып, өңдеу өнеркәсібі мен аграр лық 
саланы жедел дамыту шараларымен 
қатар, мұнай-газ өңдеу саласын әрі 
қарай өркендетудеміз. 

Жаңа кен орындарын ашу мақ-
сатында геологиялық зерттеу, мұ-
найдың төменгі қабаттарын игеру 
жұмыстары жүргізілуде. Кен орын -
дарында тереңдігі 5500 метрге дейін 
(скважина) бұрғылау, дәстүрлі емес 
(қаратақта тас мұнай) көмір сутекті 
игеру жұмыстары басталды, – деді 
облыс әкімі. 

Өңірде негізгі капиталға 640 млрд 
теңге инвестиция тартылып, өсім 21,7 
пайыз болған. Бұл республиканың 
орташа көрсеткішінен 14 пайыз 
жоғары (ҚР – 107,5%). Оның 70,5 
пайызы – жеке инвестиция. 9 айдың 
қорытындысымен 171 млн АҚШ 
долларынан астам тікелей шетелдік 
инвестиция тартылды. Өсім – 16,6 
пайыз.

Н.Нәлібаев экономиканы әр тарап -
тандыруда 2024 жылы 37 млрд теңгенің 
21 инвестициялық жобасы іске қо-
сылғанына, биыл 280 млрд теңгенің 33 
жаңа жобасы жүзеге асырылатынына 
тоқталды. 

– 2025-2029 жылдары аймақта 
құны 2 трлн теңгеге жуық 87 инвес-
тициялық жоба іске асырылып, 8300 
жаңа жұмыс орны ашылады.

ЖІГЕР ЖӘНЕ ЖЕТІСТІК

Сейсенбі күні Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаевтың төрағалығымен Үкіметтің 

кеңейтілген отырысы өтті. Жиында ҚР 
Премьер-министрі Олжас Бектенов, Премьер-
министрдің орынбасары – Ұлттық экономика 

министрі Серік Жұманғарин, Ұлттық банк 
төрағасы Тимур Сүлейменов, «Самұрық-

Қазына» қорының басқарма төрағасы Нұрлан 
Жақыпов есеп берді. Сондай-ақ Астана 

қаласының әкімі Жеңіс Қасымбек, Шымкент 
қаласының әкімі Ғабит Сыздықбеков және 

Қызылорда облысының әкімі Нұрлыбек 
Нәлібаев баяндама жасады.

ЭКОНОМИКА ӨССЕ ДЕ, 
ШЕШІЛМЕГЕН МӘСЕЛЕ АЗ ЕМЕС

Кеңейтілген отырысты ашқан Президент 
қазір әлемде белең алған түбегейлі өзгерістер, 
жаһандық үдерістер, ең алдымен, еліміздің 
экономикалық ахуалына әсер ететінін атап өтіп, 
алдағы міндеттерді нақтылап берді. 

«Қазір жаппай цифрландыру дәуірі, жаңа 
технологиялық кезең басталды. Күллі әлем 
мүлдем басқа жағдайда өмір сүреді. Біз соған 
міндетті түрде дайын болуымыз керек. Жаңа 
технологиялық ахуалға сақадай сай тұруымыз 
қажет. Бұл – еліміздің бәсекеге қабілетін 
арттырып, тұрақты дамуына жол ашатын аса 
маңызды фактор». Осылай деген Мемлекет 
басшысы, Үкімет пен әкімдердің жұмысы 
қаншалықты тиімді екені алдымен экономиканың 
даму көрсеткіштері мен азаматтардың тұрмыс 
сапасына қарай бағаланатынын айтты. 

– Сырттағы ахуал күрделі болса да, елімізде 
жақсы нәтижелер бар. Ел экономикасы өсіп 
жатыр. Бірақ шешімін таппаған түйткілдер әлі де 
көп. Қазіргі таңдағы басты мәселе мынадай.

Әлем экономикасында болып жатқан тарифтік 
тартыстар мен санкциялық текетірестер қалыпты 
жағдайға айналды. Бұл үдерістің салдары 
жойқын болуы мүмкін. Климатқа байланысты 
ұстанымдар да үлкен өзгеріске ұшырайтын 
болды. Мұндай жағдайда «жасыл энергетиканы» 
дамыту тәсілдерін қайта қарауға тура келеді. Бір 
жағынан, дәстүрлі қуат көздеріне деген сұраныс 
сақталады. Екінші жағынан, бұл мұнай, газ 
және көмір бағасының тұрақсыздығына әкеп 
соқтырады.

Қаржы саласында криптовалюталар мен басқа 
да цифрлық активтер кеңінен қолданыла бастады. 
Жасанды интеллектіні дамыту алдыңғы қатарға 
шықты, соған байланысты технологиясы дамыған 
алып елдер арасында бәсеке қыза түспек. Жаңа 
дәуірдің сын-қатерлері аз емес. Оны еңсеру үшін 
бізге тиісті стратегия керек. Мен реформалардың 
нақты бағыты мен оны жүзеге асыру жолдары туралы 

осыған дейін де айттым. Үкімет ел экономикасын 
тұралап қалудан сақтап, орнықты дамуды қамтамасыз 
ету үшін күрделі шешімдер қабылдауы керек және ең 
бастысы сол шешімдерді іске асыруға тиіс, –  деді 
Президент.

Мемлекет басшысы атап өткендей, бұл – жоғары 
білікті әрі жауапкершілік алуға дайын мемлекеттік 
қызметшілердің қолынан келетін жұмыс. Әлемдік 

тәжірибе мемлекеттік аппараттың тиімділігі осындай 
күрделі кезеңдерде айқын көрінетінін дәлелдеп отыр. 

– Үкімет қаншалықты қиын болса да, жаппай 
үнемдеуге көшіп, бюджет қаржысын тек қана аса 
өзекті мәселелерді шешуге жұмсауы керек. Көрпеге 
қарай көсілетін уақыт келді. Орынсыз шығынды 
тоқтатып, аяғымызды тартып басу қажет, – деді 
Президент.

ӘРТАРАПТАНДЫРУДЫ 
ТИІМДІ ҚОЛДАНУ ҚАЖЕТ

Қасым-Жомарт Кемелұлы Үкіметтің және 
басқа да құзырлы органдардың жақын арадағы 
негізгі міндеттеріне тоқталды. Оның біріншісі 
– экономиканы әртараптандыру. Өткен жылы 
өңдеу өнеркәсібі саласында 180 инвестициялық 
жоба жүзеге асырылған. Жобалардың жалпы 
құны – 1,3 триллион теңге. Нәтижесінде саладағы 
өсім 6 пайызға жуықтаған. Мемлекет басшысы 
мұның соңғы он жылдағы ең жоғары көрсеткіш 
екенін әрі осы жақсы үрдісті орнықтырып, сақтап 
қалу керектігін атап өтті.

– Тағы бір аса маңызды мәселе – экономикаға 
инвестиция тарту. БҰҰ мәліметтеріне сәйкес, 
Қазақстан бұл көрсеткіш бойынша айтарлықтай 
табысқа қол жеткізген. Дегенмен тоқмейілсуге 
негіз жоқ.

Инвесторлардың мәселесін шұғыл шешу үшін 
Инвестиция штабы құрылды. Соның арқасында 
бюрократиялық кедергілер мен құқықтық қарама-
қайшылықтар жойылып, кейбір жобаларды 
тезірек жүзеге асыруға жол ашылды. Алайда 
басты мақсат – «жекелеген» проблемаларды 
ғана шешпей, елдегі тұтас инвестициялық 
ахуалды жақсарту. Инвестициялық жобаларды 
әзірлеу барысында ведомствоаралық үйлестіруге 
әлі де көп уақыт кетеді. Үкімет басы артық 
бюрократиядан арылып, жедел жұмыс 
істеуі керек. Мемлекеттік қызметшілердің 
құлықсыздығы және жауапкершілік алудан 
тайсалуы келісу рәсімдері мен шешім 
қабылдаудың тым ұзаққа созылуына себеп болып 
отыр. Мұны ашық айтқан абзал.

Үкімет инвестиция саласындағы жұмысты 
күшейтуі қажет. Басқа жол жоқ. Әйтпесе, 
инвестиция нарығында бәсеке қызып тұрған 
кезеңде заман ағымынан кеш қаламыз. Бізге 
сапалы инвестиция қажет екені анық. Озық 
технологияға негізделген және сыртқы нарыққа 
арналған жобаларды әдетте шетел инвесторлары 
ұсынады. Былтырғы 9 айда елімізге 12,7 
миллиард доллар тікелей шетел инвестициясы 
тартылды. Көрсеткішке көңіл толғанымен, бұл 
2023 жылдың есепті кезеңімен салыстырғанда 36 
пайызға кем.

БАСТЫ МАҚСАТ – АЗАМАТТАРДЫҢ ӘЛ-АУҚАТЫН АРТТЫРУ
Қасым-Жомарт ТОҚАЕВ, Қазақстан Президенті: 
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Ақтөбе, Алматы, Атырау, Шығыс 
Қазақстан, Жамбыл, Павлодар, Сол
түстік Қазақстан облыстарында және 
Алматы қаласында тікелей шетел 
инвестициясын тарту қарқыны төмен
деген. Ал жеке инвестицияның азаюы 
бюджет есебінен өтеліп жатыр. Бірақ 
бүгін ғана даму бюджеті шектеулі 
екені айтылды. Ол ішкі жалпы өнім 
көлемінің небәрі 8 пайызын құрайды. 
Инвестициялық жобаларды бюджет 
есебінен өтеу тек қысқа мерзімдік 
нәтиже бере алады. Біз мұны түсінуіміз 
керек, – деді Қ.Тоқаев.

Қазір бюджет тапшылығы бар. 
Сон дықтан Мемлекет басшысы айт
қандай, сапалы инвестиция әкелетін 
жауап  кершілігі жоғары инвесторларға 
қосымша жеңілдіктер беру мәселесін 
қарас тырған жөн. «Мұндай саясат 
менің ел экономикасын ырықтандыру 
туралы стратегияма толық сай келеді. 
Бұл – маңызды сәт» деп толықтырды 
Президент. 

– Үкімет инвесторды іздеуге, қол
дауға және қорғауға қатысты жұмыстың 
бәрін жүйелі жүргізетін біртұтас 
экожүйе құруы қажет. Бұл жұмыс барлық 
деңгейде, яғни аймақта, орталықта 
және шетелде бірдей атқарылуы керек. 
Осы орайда шетелдік және отандық 
инвесторларға қатысты ұстаным бірдей 
болуы қажет. Мемлекеттің қолдауына 
ие болған компанияларға тиісті талап 
қойылуы керек. Олар жұмыс орындарын 
сақтауға, өндірісті жаңғыртуға тиіс. 
Сонымен бірге экология талаптарын 
мүлтіксіз орындауға міндетті.

Ірі өнеркәсіп жобаларын іске қосу 
жұмыстары баяу жүріп жатыр. Мұны 
кезінде елден заңсыз шығарылған 
активтерді қазынаға қайтару ісімен 
қатар жүргізу қажет. Мен бұл жөнінде 
ірі бизнес өкілдерімен кездесулерде 
айтқанмын. Қазақстанда орта буынға 
жататын көшбасшы компаниялар 
шоғырын қалыптастыру міндеті әлі де 
өзекті. Үкімет биылғы маусым айының 
соңына дейін келешегі зор әрбір орта 
кәсіпорынның жұмыс жоспарын 
әзірлеуге тиіс. Еліміздің сирек кездесетін 
металл кенішін, соның ішінде әлемде 
сұраныс артып келе жатқан литийді 
өндіру мен өңдеу әлеуеті өте үлкен. 
Бүгін Премьерминистр баяндамасында 
осындай 17 кен орнының ашылғанын 
айтты. Демек біз осы салаға инвестиция 
мен озық технологияларды тартуымыз 
қажет. Бұл ретте шетелдік инвесторларға 
да, отандық бизнесмендерге де 
басымдық берген жөн, – деді Қасым
Жомарт Тоқаев.

Сондайақ Мемлекет басшысы 
Қазақстан нарығына геологиялық 
бар  лаумен айналысатын ірі шетел
дік компаниялар келгенін, жер қой
науын пайдалану құқығын ашық әрі 
қара пайым тәртіппен бөлетін Бірың
ғай платформа іске қосылғанын, Пар
ламент сессиясының соңына дейін бұл 
жұмыстың заңнамалық негізін қам
тамасыз ету керектігін айтып өтті. 
Осы арада жер қойнауын пайдалану 
саласындағы реформа еш кедергіге 
қарамастан жалғасуға тиіс екенін, бұл 
– принципті ұстаным әрі мұны Үкімет 
қатаң түрде сақтауы қажеттігін ескертті. 

Жиында ірі кен орындарының 
өнімін бөлу жөніндегі келісімді іске 
асыру нәтижесінде Қазақстан жаһан
дық нарыққа қуат көзін сенімді жеткі
зушіге айналып, бұл мақсаттағы 
жобалар еліміздің әлеуметтікэконо
микалық дамуына айтарлықтай үлес 
қосатыны айтылды. Сонымен қатар 
қо мақты инвестициялар ұзақмерзімді 
жоспарлауды талап етеді. Сондықтан 
Үкімет өнімді бөлу жөніндегі 
келісімдерді елімізге анағұрлым тиімді 
әрі жаңа шарттармен ұзарту үшін 
келіссөздерді жандандыруы қажет.

– Бұдан бөлек, игерілуі техно
логиялық тұрғыдан күрделі бірқатар 
мұнай кен орындарын, сондайақ 
айтарлықтай қоры бар тақтатас мұнай 
кеніштерін экономикалық айналымға 
енгізген жөн. Мұндай жобалардың 
коммерциялық тартымдылығын арттыру 
үшін Үкімет мемлекеттік қолдау 
шараларын қарастыруы керек.

Тағы да қайталап айтамын: қазіргі 
жаңа геосаяси және экономикалық 
жағдайда индустрияға болсын, ауыл 
шаруашылығына болсын, жалпы ел 
экономикасына жеке инвестиция тарту – 
Үкіметтің басты міндеті. Бұл стратегия 
еліміздің ұзақ мерзімге арналған ұлттық 
мүддесіне сай келеді. Сондықтан мұнда 
отаншылдықты желеу еткен жалған 
ұрандар орынсыз деп күмәнсіз айтуға 
болады. Сонда ғана Қазақстан өз эко
номикасына қосымша инвестиция 
тартады, ресурстық әлеуетін арттырады, 
жаңа өндірістік кәсіпорындардың пай
да болуына жағдай жасайды. Қоғам 
менің ұстанымымды білсін деп мұны 
әдейі айтып отырмын, – деді Мемлекет 
басшысы.

ҚасымЖомарт Тоқаев әлем 
Қазақстанға зор сенім артатынын, бізді 
«орта держава» ретінде танитынын 
ерекше атап өтті. Алайда бұл жоғары 
мәртебе тек сыртқы саясаттағы нақты 
нәтижелермен ғана емес, экономика, 
инвестиция, ғылым және технология 
салаларындағы жетістіктермен де 
бекітілуге тиіс екенін шегелеп берді.

– Қазіргі геосаяси жағдай көр
шілермен, атап айтқанда, Орталық Азия 
және ЕАЭО елдерімен ынтымақтастық
ты жаңа деңгейге көтеруді қажет 
етеді. Бұл аймақтың бәсекеге қабілетін 
күшейтеді. Үкімет өнеркәсіп, көлік және 
логистика, ІТ сектор, агроөнеркәсіп 
кешені және басқа да салалардағы өзара 
тиімді байланыстар бойынша нақты 
шаралар әзірлеуі керек.

Бұдан бөлек, Қытай, Ресей, АҚШ, ЕО, 
Таяу Шығыс, Азия елдерімен және басқа 
да мемлекеттермен ірі инвестициялық 

жобаларды жүзеге асыру барысын 
айрықша назарда ұстаған дұрыс, – деді 
Президент. 

Кеңейтілген отырыста Қасым
Жомарт Кемелұлы кезек күттірмейтін 
тағы бір мәселе барын нақтылады. 
Президент атап өткендей, туризм 
экономиканың өсуіне жаңаша серпін 
беретін сала болуы қажет. 

– Бұл бағытта біз артта қалып 
барамыз, жұмыс мардымсыз жүріп 
жатыр. Еліміздің әр аймағында көрікті 
жерлер бар. Шетелден және ел ішінен 
келген туристер біздің қайталанбас 
қорықтарымызды аралап көргісі келеді. 
Бірақ белсенді және ауқымды туризмді 
дамыту үшін жағдайымыз жеткілікті 
емес. Сондықтан жеке инвесторларды да 
тарта отырып, қажетті инфрақұрылым 
салу жұмысын дереу бастау қажет. 
Туризм саласының инвестициялық 
әлеуетін күшейтуге арналған кез келген 
бастамаға қарсы шығатын адамдардың 
жетегінде кетпеу керек. Маңғыстауда 
әйгілі Бозжыраға байланысты сондай 
жағдай болғанын білесіздер.

Үкімет пен жергілікті мекеме 
өкілдері іскерлік ахуалды жақсарту үшін 
неғұрлым батыл шаралар қабылдауға 
тиіс. Мен экономикаға инвестиция 
тарту мәселесін бекерденбекер басты 
орынға қойып отырған жоқпын. Мұ
ның да стратегиялық маңызы зор. 
Экономикамыздың болашағы мен 
еліміздің әлем картасындағы орны, ең 
алдымен, осыған байланысты, – деді 
Мемлекет басшысы.

БАТЫЛ ШЕШІМДЕР КЕРЕК

Инфрақұрылымды дамыту ісін 
жаңа деңгейге көтеру керек. Президент 
жиында мұны екінші міндет ретінде 
атап өтті. 

– Үкіметтің және жергілікті ат
қарушы органдардың күшжігерімен 
біз энергетикалық және коммуналдық 
саладағы ауыр дағдарысты еңсердік. 
Енді Үкімет мұндай жағдайға жол 
бермеуге тиіс. Жылу стансаларындағы 
апаттар елімізге абырой әпермейді, 
беделіне нұқсан келтіреді және бұл 
мемлекеттік қызметшілердің жауап
сыздығы мен біліксіздігін көрсе теді. 
Аймақтарда коммуналдық шаруа
шылықтағы басшылық орындарда кәсіби 
мамандар емес, заңгерлер мен басқа да 
гуманитарлық сала өкілдері отыр.

Энергетикалық және коммуналдық 
нысандардың жұмысын жаңа стан
дарттарға жедел түрде көшіру керек. 
Үкімет жаңа тариф саясатын жүзеге 
асыруды жалғастыруға тиіс. Тарифтер 
нарық талаптарына сай болмаса, 
электр энергиясымен, жылумен және 
сумен үздіксіз қамтамасыз ету мүмкін 
емес. ТМД елдерінің бәрінде дерлік 
электр энергиясының, газдың және 
мұнай өнімдерінің бағасы Қазақстанға 
қарағанда қымбат. Бұл жағдай 
экономика балансының бұзылып, 
шатқаяқтауына әкеп соғады. Ақиқаты 
осы, оның несін жасырамыз?! Көршілес 
елдерге контрабандалық жолмен жанар
жағармай тасылатынын жұрттың бәрі 
көріп отыр. Өз кезегінде бұл ел ішінде 
қылмыстың етек алуына негіз болады.

Біз қоғамда ресурстарды үнемдеп 
пай далану мәдениетін қалыптасты ру 
маң ызды екенін талай жылдан бері ай тып 
ке леміз. Бірақ азаматтарға үндеу тастау 
жеткіліксіз. Бұдан бөлек, ресурстарды 
тұ тынудың әлеуметтік нормаларын 
енгізу қажет. Үлгі етуге болатын жақсы 
мысалдар бар. Мысалы, дәл осындай 
ұстаным ай сайын суды сегіз пайызға 
жуық үнемдеуге мүмкіндік берді. Бұл 
– аса маңызды. Себебі Қазақстанда 
ғана емес, бүкіл Орталық Азияда су 
тапшылығы күшейіп тұр. Сондықтан 
суды үнемдейтін технологияларды 
пайдалану мәселесі өте өзекті, – деген 
Президент көрші Қытай елінде әлемдік 
деңгейдегі озық технологиялар барын, 
олар тәжірибе бөлісуге дайын екенін, 
алайда біздің жақ – құлықсыз, оның 
үстіне батыл шешімдер қабылдай 
алмайтынын сынға алды. Бұл ретте 
Үкіметке осы шаруамен белсенді 
айналысып, 1 маусымға қарай жұмыс 
барысы туралы есеп беруді тапсырды. 

– Тағы бір мәселе – мемлекет 
тарапынан берілетін әлеуметтік кө
мектің нақты иесіне жетуі. Көмек шын 
мұқтаж адамдарға берілуге тиіс екені 
қаншама рет айтылды. Қазақстан – шын 

мәнінде әлеуметтік мемлекет. Бірақ бұл 
– азаматтарымыздың, әсіресе, өскелең 
ұрпақтың еңбек етуге ынтасын азайтып, 
оларды масылдыққа үйрету деген сөз 
емес.

Қазақстанға көрші елдерден жүз 
мыңдаған еңбек мигранты жұмыс іздеп 
келіп жатыр. Олардың бұл әрекетін 
құрметке лайық деуге болады. Себебі 
олар отбасына нәпақа табу үшін жұмыс 
істегісі келеді. Үкімет әлеуметтік 
көмек мәселесіне келгенде тым сақтық 
танытуда. Десек те, нақты ұсыныстар 
мен оны шешу жолдарын қарау қажет.

Тағы бір маңызды міндет – 
тұрғын үй қорын басқару жүйесін 
жаппай реформалау. Қала құрылысын 
жоспарлаудан бастап, нысандарды 
пайдалануға беруге дейінгі барлық 
үдерісті цифрлық форматқа толық 
көшіру қажет. Бірыңғай ақпарат жүйесін 
жыл соңына дейін әзірлеу керек, – деп 
толықтырды Мемлекет басшысы.

Өткен жылы еліміз тұрғын үй құры
лысы бойынша рекордтық көр сет кішке 
қол жеткізгенін (19 миллион шаршы 
метр) айтқан Президент бұл арада 
тұрғын үйдің саны емес, сапасына және 
оның қолжетімді болуына баса назар 
аудару қажеттігін ескертті. 

Жиында Мемлекет басшысы көлік
логистика инфрақұрылымына бай ла
нысты да тоқталды. 

– Қазақстан арқылы өтетін теміржол 
дәлізін дамыту жұмысын тездету қажет. 
Бұл жоба Транскаспий бағдарының 
негізгі бөлігі болмақ. Осы бағыттағы 
маңызды жобалардың біразы қазір 
жүзеге асырылып жатыр. Алдын 
ала қамданып, жұмысты тоқтатпай, 
жалғастыра беру керек.

 «МойынтыҚызылжар» бағытында 
жаңа теміржол құрылысын бастауды 
тапсырамын. Сондайақ Қызылжар 
бекетінен Ақтау портына дейінгі күре 
жолдың қозғалысы аса көп учаскелерін 
жаңғырту керек. «АлтынкөлЖетіген» 
теміржолын да кеңейту қажет. Бұл Қытай 
мен Орталық Азия арасындағы көлік 
дәлізінің әлеуетін едәуір арттырады. 
Бұдан бөлек, теміржол тасымалын 
цифрландыру жобаларын уақытылы 
аяқтау маңызды. Мультимодальді көлік 
тораптарын дамытуға баса мән берген 
жөн. Сол арқылы тасымалдың барлық 
түрін өзара кіріктіруге мүмкіндік туады. 
Биыл және келесі жылы осы бағытта 
ауқымды жұмыстар атқарылуға тиіс, –  
деді Қ.Тоқаев.

Сонымен қатар, Президент заманауи 
технологияларды енгізбейінше, логис
тиканы табысты дамыту мүмкін емес
тігін айтты. Бұл ретте қоймаларды 
авто маттандыру, маршруттарды цифр
ландыру, көлік ағынын басқару ісінде 
жа санды интеллектіні қолдану Үкімет 
жұ мысының басым бағыттары болуға 
тиіс.

– Шұғыл атқаратын шаруаның бірі 
– еліміздің аумағында халықаралық 
әуе хабын құру. Ірі әуежайларымызды 
бәсекеге қабілетті халықаралық хабқа 
айналдыру үшін тез арада батыл ше
шімдер қабылдау қажет. Алдымызда 
жүк және жолаушылар терминалдары, 
логистикалық орталықтары және зама
науи сервистері бар толыққанды экожүйе 
құру міндеті тұр. Жүк тасымалының 
барлық рәсімін жеңілдетіп, авиаотынға 
қолжетімді баға қою керек. Кейінгі 
мәселе өте өзекті. Өйткені біздің әуе
жай лардағы, атап айтқанда Астана 
әуежайындағы авиакеросиннің бағасы 
тым қымбат. Үкімет Бәсекелестікті 
қорғау ведомствосымен бірге аталған 
мін детті алғашқы жартыжылдықта 
орындауы керек. Қазір әлемде әуемен 
жүк тасымалдау нарығы 140 миллиард 
дол ларға бағаланып отыр. Бұл – орасан 
зор мүмкіндік. Алайда бірдебір 
қазақ стандық авиакомпания аталған 
салада толық жұмыс істемейді, – деді 
Президент.

Үкіметтің кеңейтілген отырысында 
үшінші цифрлық технологияны жан
жақты енгізу қажеттігі сөз болды. 
Мемлекет басшысы бұл ретте 
еліміз цифрландыру ісінде, әсіресе, 
мемлекеттік қызмет көрсету саласын 
цифрландыру жолында едәуір жетістікке 
жеткенін, әйтсе де бұл алдағы үлкен 
жұмыстың басы ғана екенін еске салды.

– Толыққанды цифрлық экожүйе 
жасау үшін оның іргесі берік болуға 
тиіс, яғни сапалы мәліметтер мен оны 
қорғайтын сенімді жүйе қажет. Елімізде 

жасанды интеллект технологиясын 
қар  қынды дамыту керек. Жыл соңына 
дейін оның кейбір тұстарын Элек тр он
ды үкімет жүйесіне енгізу қажет. Бұл 
технологияны «Smart City» жобаларында 
кеңінен қолдану мәселесіне айрықша 
назар аударған жөн. Адам капиталын 
дамытуды және жоғары оқу орындарын 
білім беруден ғылымизерттеу тәсіл
деріне көшіруді көздейтін «AISana» 
жасанды интеллектіні оқыту бағдар
ла масының маңызы артып келеді. 
Үкімет цифрландыру мен жасанды 
интел лектіні қолданудың біртұтас 
жүйесін құруға тиіс. Қазір жасанды 
интел лект нарығында не болып жат
қанына қараңыздар. Қытайлық ком
пания 6,5 миллион долларға Deep
Seek платформасын жасап шығарды. 
Оның тиімділігі миллиардтаған доллар 
жұмсалған платформалардан асып түсті. 
Жуырда Қытай тарапының цифрландыру 
мәселесімен, жасанды интеллектіні 
ойлап табумен айналысатын өкілімен 
кездестік. Бізге Қытай тәжірибесін 
міндетті түрде қолдану керек.

Үкіметке мемлекеттік органдар мен 
ұлттық компанияларға жасанды интел
лект технологиясын енгізу жұмысын 
қолға алуды тапсырамын. Жаппай цифр
ландыру мемлекеттің азаматтармен және 
бизнес өкілдерімен қарымқатынасын 
айтарлықтай жеңілдетеді. Сондайақ 
бюро кратияны және сыбайлас жем қор
лық қатерлерін азайтады. Бұл – түсінікті. 

Алайда таяқтың екі ұшы бар, 
цифрландыру дамыған сайын алаяқтық 
көбейіп барады. Қоғамдық пікірге теріс 
ықпал ету, биліктің беделін түсіру 
және ел ішінде алауыздық тудыру үшін 
жалған мәлімет таратып, ақпараттық 
шабуыл жасау белең алуда. Мұндай 
әрекеттер азаматтардың қауіпсіздігіне 
және елдегі тұрақтылыққа үлкен қатер 
төндіреді. Сондықтан интернетплат
формаларда арандатушылық сипат тағы 
ақпарат таратқаны үшін жауап кер
шілікке тартуды заңмен бекіту мәселесін 
ойластыру керек. Бірақ кибер қауіп
сіздікті күшейту шаралары цифрландыру 
үдерісіне тосқауыл болмауға тиіс, – деді 
ҚасымЖомарт Кемелұлы.

Президент осы ретте көңіл 
көншітпейтін статистиканы да атап өтті. 
Жыл сайын 20 мыңнан астам интернет
алаяқтық фактісі тіркелетіні, қылмыстың 
80 пайызға жуығы әшкереленбейтіні 
сынға алынды. 

– Рас, мұндай қылмыстарды ашу 
оңай емес. Үкімет, Ұлттық қауіпсіздік 
комитеті, Бас прокуратура және басқа 
да ведомстволар күшжігер біріктіруі 
керек. Ішкі істер министрлігіне осы 
сипаттағы қылмыстарды әшкерелеуге 
көмектескен жөн. Сондықтан Үкімет 
құқық қорғау органдарымен және 
қаржы саласын реттеушілермен бірге 
азаматтардың жеке деректерін қорғауды 
мейлінше қамтамасыз етуі керек, – деп 
тапсырды Президент.

ЭНЕРГЕТИКА: 
АЛДАҒЫ МІНДЕТ АУҚЫМДЫ

Мемлекет басшысы жиында 
төртінші энергетиканы дамыту және 
ядролық кластер құру мәселесін нақ
тылады. Президенттің мәлімдеуінше, 
еліміз өзінөзі электр энергиясымен 
толық қамтамасыз етіп, 1520 пайыз 
шамасында резерв қалыптастыруға тиіс. 
Бұл – Үкіметтің алдында тұрған міндет 
екенін, алдағы екі жылда кемінде 3 
гигаваттық жаңа қуат көздерін іске қосу 
қажеттігін атап айтты.  Бұл – алдыңғы 
жылдардың көрсеткішінен 2,5 еседей 
артық меже (1,3 ГВт).

– Біздің көміртегі бейтараптығына 
қол жеткізу туралы стратегиялық 
бағдарымыз өзгермейді. Алайда оны 
жүзеге асыруға барынша байыппен, 
салмақты түрде қараған жөн. Біз 
қолда бар табиғи байлықтарымыз 
бен мүмкіндіктерімізді ұтымды пай
далануымыз қажет. Сондықтан әлде
қашан ескірген технологиялар бойынша 
салынған ЖЭСтерді инновациялық 
көмір стансалары алмастыруы керек. 
Қытай мен Оңтүстік Кореяда зиянды 
шығарындылары аз, жаңа буын көмір 
стансалары табысты жұмыс істеп тұр. 
Өкінішке қарай, кезінде Балқашта 
көмір электр стансасы салынбай 
қалды. Соның кесірінен біз мықты 
қуат көзінен айрылып қалдық. Ал 

ондай станса бізге қазіргі таңда артық 
болмайтын еді. Энергия тапшылығы 
артып келеді. Сондықтан алғашқы 
Атом электр стансасының құрылысын 
тездету қажет. Жалпы елімізде ядролық 
кластер құру ісін қолға алу керек. 
Бұл еліміздің болашақта ойдағыдай 
дамуына қатысты аса маңызды міндет. 
Үкіметке «СамұрықҚазына» қорымен 
бірлесіп, атом саласын дамытудың ұзақ 
мерзімге арналған жоспарын әзірлеуді 
тапсырдым. Нақты нәтиже керек. Жан
жақты талдау жүргізіп, атом электр 
стансаларын салуға барынша қолайлы 
жерлерді, сондайақ заманауи және 
қауіпсіз технологияларды анықтау 
қажет. Үкімет пен Парламент екінші 
ядролық стансаны қай аймақта салу 
қажет екені жөнінде маған ұсыныс беруі 
керек. Бірақ атап өткім келеді: елімізге 
ядролық қуат керек, онсыз Қазақстан 
келешекте ойдағыдай дами алмайды. 
Қуат дегеніміз – бүкіл экономиканың 
дамуы деген сөз. Екіншіден, қуат 
жеткілікті болса, барлық аймақтар 
гүлденіп, өркендей түседі, халықтың 
тұрмысы жақсарады. Бұл – айдан анық, 
– деді Мемлекет басшысы.

Сондайақ ҚасымЖомарт Тоқаев 
Үкімет 2027 жылы Батыс аймақтағы 
электр желісін еліміздің Бірыңғай 
электр энергетикалық жүйесімен бірік
тіруі керектігін және Оңтүстік аймақта
ғы электр желілерін күшейту жобасын 
жеделдету қажеттігін жеткізді. Оңтүстік 
өңірлердегі энергия тапшылығын жою 
үшін «жасыл» энергетика саласында 
ірі жобалар мен бугаз қондырғылары 
іске қосылды. Сондықтан 2026 
жылы «БейнеуБозойШымкент» газ 
құбырына қарасты екінші тармақтың 
алғашқы кезеңі аяқталуы керек. Осылай 
деген Президент жалпы газ саласын 
дамыту елдің орнықты әлеуметтік
эко номикалық өрлеуінің негізгі фак
торына айналып келетінін, 2024 жылы 
тоғыз өңірдегі 107 елді мекенге газ 
жеткізіліп, 300 мың халықтың тұрмысы 
жеңілдегенін атап өтті. 

– «Шеврон» корпорациясымен бірге 
жаңа газ кеніштерін игеру жұмыстары 
басталып, Ақтөбе облысындағы Жәлібек 
учаскесін геологиялық барлау жөнінде 
ынтымақтастық орнады. Алайда Жаңа
өзен мен Қашағандағы газ өңдеу зауыт
тарының, сондайақ Түркістан облы
сындағы бугаз қондырғысы база сында 
жұмыс істейтін электр стан са сының 
құрылысы ойдағыдай жүріп жатқан 
жоқ. Аталған жобалар межелі мерзімде 
аяқталуға тиіс, – деді Президент.

АУЫЛ ШАРУАШЫЛЫҒЫ 
АЛҒА ШЫҚТЫ ДЕСЕК ТЕ…

Бесінші кезекте агроөнеркәсіп 
кешенінің әлеуетін арттыру қажеттігі 
айтылды. Былтыр экономиканың бас
қа салаларына қарағанда ауыл шаруа
шылығы алға шыққан. Бұған Мемлекет 
басшысы айтқандай, көктемгі егін 
науқанына берілетін арзан несие 
көлемін едәуір арттырудың арқасында 
қол жетіп отыр. Биыл осы науқанға 
кемінде 700 миллиард теңге бөлу керек. 
Арзан несиені малшыларға және ауыл 
шаруашылығы өнімін өңдеушілерге 
берген жөн.

– Тиімділігі төмен субсидиялау 
тәсілінен жеңілдікпен несие беру 
тәсіліне көшу қажет. Мен бұл мәселе 
жөнінде осыған дейін де айттым. 
Осы міндетті орындау керек. Былтыр 
диқандарымыз мол астық жинады. 
Бірақ бидай бағасы тым арзандап 
кетті. Шаруаларды қолдауға және ішкі 
нарықты тұрақтандыруға Азықтүлік 
корпорациясы атсалысты. Бірақ бұл – 
уақытша шешім. Көбірек табыс әкелетін 
дәнді дақылға көшуді жалғастыру 
қажет. Сондайақ шикізатты сақтау 
және оны терең өңдеу мүмкіндіктерін 
арттыру маңызды. Өнімді шетелге 
шығаруға қолдау көрсету керек. Малдың 
жұқпалы ауруларына қатысты ахуалды, 
соның ішінде екпе егу мәселесін 
ерекше бақылауда ұстаған жөн. Мал 
шаруашылығының экспорттық әлеуеті 
осыған байланысты, – деген Қасым
Жомарт Кемелұлы ауылды дамытуға 
арналған негізгі міндеттерге арнайы 
тоқталып өтті. Бұл арада Президент 
инфрақұрылымды жаңғыртуға және 
бизнесті қолдауға басымдық берілуі 
керектігін, ауылдық аймақтарды жан

жақты дамытуға арналған мемлекеттік 
қолдау шараларының бәрін бір 
бағдарламаға біріктіру дұрыс шешім 
болмағын айтты. Мысалы, «Ауыл 
аманаты», «Ауыл – ел бесігі» және тағы 
басқа бағдарламалар.

– Үкімет пен әкімдерден жаңа, 
жүйелі әрі тың тәсілдер күтемін. Жалпы, 
ауыл шаруашылығында шешілмеген 
мәсе лелер аз емес. Фермерлер, сарап
шылар түрлі түйткілдер туралы жазып 
жатыр. Мысалы, бордақылау орындары 
малсыз, жартылай бос тұр, себебі, 
мал көрші елдерге төмен бағамен 
сатылып жатыр. Ауылдағы ағайынның 
тұрмыс сапасына ықпал ететін барлық 
мәселеге баса мән беру қажет. Ауыл 
халқы қаржылық және мемлекеттік 
қызметтерден қол үзіп қалмауы 
керек. Қазір бұл міндет, негізінен, 
«Қазпошта» арқылы орындалып жатыр. 
Үкіметке әкімдіктермен бірлесіп, пошта 
бөлімшелерінің шалғай елді мекендерде 
үздіксіз жұмыс істеуін қамтамасыз етуді 
тапсырамын, – деді Президент.

РЕФОРМА ҚАЖЕТ

Салықбюджет саясатын реформалау 
жиында алтыншы міндет ретінде сөз 
болды. Президент бұл тақырыпқа 
қатысты қосымша баяндама осы жиында 
тыңдалғанын, жаңа өндіріс орындарын 
ашу, инфрақұрылымды дамыту және 
үдерістерді цифрландыру үшін инвестор 
қаржысын тарту қажеттігі түсінікті 
екенін атап өтті. 

– Елімізде жаңа әрі барынша 
қатаң бюджет ережелері қолданысқа 
енгізілгеніне екі жыл болды. Алайда 
бұл жүйе әрдайым жұмыс істеп тұрған 
жоқ. Неліктен олай болды? Оған Үкімет 
өзі жауап беруге тиіс. Үкімет ұсынған 
шаралар бюджетті Ұлттық қордан 
қосымша қаржы алмайақ толықтыруға 
мүмкіндік береді. Бірақ нақты есептеп, 
жанама факторлардың бәрін ескеру 
керек. Сол себепті жаңа Бюджет және 
Салық кодекстерін тыңғылықты әзірлеп, 
қысқа мерзімде қабылдау міндеті тұр. 
Бұл мәселені қоғам жіті бақылап отыр. 
Сондықтан бүкіл жұмыс ашық әрі 
түсінікті, кәсіби деңгейде жүргізілуге 
тиіс. Халыққа саясатымызды түсіндіру 
керек. Мемлекет қаржысын барлық 
деңгейдегі бюджетке рационалды әрі 
әділ бөлудің маңызы зор. Тіпті ауылдық 
округтерге дейін қамтылуға тиіс. Жалпы 
сипаттағы трансферттерді есептеген 
кезде барлық диспропорцияны ескер
геніміз жөн. Республикалық бюд жет
тен, ең алдымен, кенжелеп қалған 
бел гілі бір өңірді жалпы елдің даму 
деңгейіне жақындататын жобалар қар
жы ландырылуға тиіс. Әйтсе де барша 
аймақтың мәселелері мен қажеттіліктері 
Үкіметтің жіті назарында болуы керек. 
Өңірлердің даму қарқыны бәсеңдеуіне 
және әлеуметтікэкономикалық жағдай
дың нашарлауына мүлдем жол беруге 
болмайды. Дәл осы себепті мен бүгін 
әлеуметтік салық проблемасына 
назар аудардым. Тағы да байыппен 
қа раңыздар. Қазір аймақ әкімдерін 
қаржылық стимулдан айыруға болмайды 
деп ойлаймын. Сайып келгенде, өңір 
дегеніміз – тұтас ел. Сондықтан мұның 
шешімін табыңыздар. Алдағы уақытта 
тағы да кездесіп, бұл мәселелерді 
талқылаймыз, – деді Президент.

ҚасымЖомарт Кемелұлы әлемдегі 
экономикалық конъюнктура тез өзгеріп 
жатқан кезеңде таптаурын жолмен 
жүруге болмайтынын, ол заман келмеске 
кеткенін еске салды. 

– Әлем өзгеріп жатқанын көріп 
отырсыздар. Жаңа мән, жаңа форматтар, 
ұғымдар мен тәсілдер пайда болуда. Бұл 
инфляциялық үдерістер мәселесіне де 
қатысты. Демек қабылданған шешімдер 
күрделі сынқатерлерге сай болуға тиіс.

Жолдауда цифрлық активтер 
айналымына қолданылатын тәсілдерді 
өзгерту қажет екенін айтқан едім. 
Қазір мұндай активтерді тек Астана 
халықаралық қаржы орталығындағы 
криптобиржа базасында ғана заңды 
түрде пайдалануға болады. Алайда, 
сарапшылардың бағалауынша, Орта
лықты сауда алаңы ретінде қазақ стандық 
криптоинвесторлардың небәрі 5 пайызы 
пайдаланады. Қалғаны астыртын жұмыс 
істейді. Цифрлық активтердің заңды 
түрде қолдану аясын кеңейтуге арналған 
инфрақұрылымды жедел құру керек. 
Қаржы саласының реттеушілері тиісті 
заңнама базасын қалыптастыруды қолға 
алғаны жөн, – деді Мемлекет басшысы.

ҚАРЖЫЛЫҚ САЯСАТТЫҢ 
ҚАДАУ-ҚАДАУ МӘСЕЛЕСІ

Жетінші маңызды жобаларды қаржы 
көздерімен қамтамасыз ету міндеті 
айтылды. Мемлекет басшысы екінші 
деңгейдегі банктердің ресурстарын үкі
меттік бағдарламаларға, атап айтқанда, 
ірі инфрақұрылымдық жобалардың 
құрылысы мен жаңғырту жұмысына 
тартуға болады және тарту керек деген 
мәселеге тоқталды. Бұл орайда мемлекет 
бөлетін қаражатты кезеңкезеңімен 
несие мөлшерлемесін субсидиялауға 
қарай бағыттау керектігін және осы 
қар жыландыру көлемін бірнеше есе 
ұлғайтып, банктердің ақшасын эко
номикалық айналымға қосуға мүмкіндік 
беру мүмкіндіктерін нақтылап берді. 

– 2017 жылдан бастап 2020 жылға 
дейін бірқатар ірі банкке мемлекет 
тарапынан, соның ішінде Ұлттық қор 
есебінен 15 жыл мерзімге қаржылай 
қолдау көрсетілгенін білесіздер. Бұл 
көмек банк акционерлері де ортақ 
жауапкершілікке ие болады деген 
талаппен берілді. Кейбір банктер өз 
шығындарын әлдеқашан өтеген. Бірақ 
мемлекеттің иелігіндегі қаржыны 
қайтаруға асықпайды. Тіпті оны жоғары 
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Сіздің Қатар мемлекетіне жасаған 
іссапарыңыз аясында, өзіңіздің тіке лей 
қолдауыңызбен өңірде құны 800 млрд 
теңгені құрайтын, қуат тылығы 1100 
мегаваттық бу-газ қон дырғысының 
жобасы жүзеге асады. Қазіргі таңда 
жер беріліп, техника-экономикалық 
негіздемесі әзірленуде. 

Биыл «Шалқия» қорғасын-мырыш 
кенішін қайта жаңғырту мақсатында 
215 млрд теңгенің жаңа кен байыту 
комбинатының, 147 млрд теңге 
тұратын жылына 300 мың тонна 
кальцийленген сода шығаратын зауыт 
құрылыстары басталады.  62 млрд 
теңгеге қуаттылығы 201 мегаватты 
құрайтын 5 күн және 1 жел электр 
станциясы іске қосылады.

Сіздің қатысуыңызбен өткен Қа-
зақстан-Германия, Қазақстан-Корея 

форумдары аясында қол қойылған 
меморандумдарға сәйкес, сәуір айын-
да 31 млрд теңгеге «Хорн» неміс тех-
но логиясы бойынша жылына 220 
млн дана шыны бөтелке шығаратын, 
19 млрд теңгеге кореялық «Уиз Ю» 
компаниясының тұрмыстық қатты қал-
дықтар өңдейтін зауыт құ ры лыстары 
басталады, – деді аймақ басшысы.  

Мемлекетаралық келісімдер нә-
ти  жесінде кейінгі екі жылда Арал 
теңізіндегі су көлемі 4 млрд текше 
метрге жуық көбейді (2022 ж – 18,5 
млрд м3, 2024 ж – 22,3 млрд м3, САТ 
көлемі – 27 млрд м3). Бұл балық шаруа-
шылығының дамуына, эко логиялық 
ахуалды жақсартуға септігін тигізуде. 

Су үнемдеу технологияларын 
кеңінен қолдану арқылы өткен жылы 
ауыл шаруашылығы дақылдарынан 
мол өнім алынды. Жарты миллион 
тоннаға жуық күріш (58 ц/га, 496,4 

мың тонна) жиналды. 
Ауыл  шаруашылығы сала-
сына тартылған инвес-
ти ция 2023 жылмен са-
лыс  тырғанда 32 пайызға 
артты. 

Аймақ басшысы «Ауыл 
аманаты» жобасы аясында 
атқарылған жұмыс тарды 
да атап айтты. Кейінгі 
екі жылда 601 жоба (4,3 
млрд теңге) жүзеге асы -
рылып, 917 жаңа жұмыс 
орны ашыл  ды. Биыл 815 
жобаны (5,5 млрд  теңге) 
іске қосып, 1 мыңнан 
астам (1060) жұмыс орнын 
ашу жоспары бар. 

– Бұл бағытта біз шағын 
өндіріс орталықтарын құ-

руға басым дық берудеміз. 
Шаруашылық құры-
лым дарының әлеуметтік 
жауап кершілігі аясында 
кәсібін бастау шыларды 
ғи  маратпен, кепілдікпен 
(залог) қам тамасыз ету-
деміз, – деді облыс әкімі. 

«Өңірлік жұмыспен 
қамту картасы» аясында 
49 мыңнан ас там адам жұ-
мыспен қамтылған. «Жұ -
мысшы ма ман дық тары-
ның жылы» аясында биыл 
агро-индустриялық жо-
ба ларға қажет ма мандар 
даярлау үшін мемлекеттік 
тапсырыс саны 5308 
орынға дейін ұлғайды.

Экономиканың өсімін 
қамтамасыз етумен қа-
тар, халықтың өмір сүру 
са па сын жақсарту жұ -
мыстарына ерек ше ба-

сымдық берілген. Өңір тұр  ғын дарын 
сапалы ауыз сумен қамту көр сет -
кіші 98,6 пайыз. Биыл барлық елді 
мекен сапалы ауызсумен 100 пайыз 
қамтылады. Газбен қамту деңгейі  78 
пайыз, биыл 83 пайызға дейін жетеді. 

Жылумен қамтамасыз ету ны сан-
дары мен желілерін (9,5 ша қырым) 
жаңғыртуға өткен жылы 12 млрд 
теңге қаржы бөлініп, дайындық жұ-
мыстары мерзімінде жүргізілді. 
Соның арқасында жылу беру маусымы 
штаттық режимде өтуде.

Өңірдегі жақсы жағдайдағы жол-
дардың үлесі 92 пайыз, биыл 329 
шақырым жол жөнделіп, көрсеткіш 95 
пайыздан асады.

Президенттің тікелей қолдауымен 
«Қорқыт Ата әуежайының» жаңа 
тер миналы салынды. Заманауи үл-
гідегі автовокзал ғимараты пайда ла-
нуға берілді. Теміржол вокзалы қай та 
жаңғыртудан өтті. Облыс орта лығына 
300 жаңа автобус алынып, қо ғамдық 
көлік мәселесі толығымен шешілді, 
оған қоса 100 электромобиль тұр-
ғындарға экотакси қызметін көрсетуде.

Құрылыс жұмыстарының көлемі 
республикалық орта көрсеткіштен 
41 пайызға жоғары (ҚР – 113,1%, 
Қызылорда – 153,8%). Тұрғын үй 
кезегіндегі азаматтарға 2 500-ден астам 
жаңа пәтер табысталды.

– Аймағымызда жаңа әлеуметтік 
нысандар бой көтеруде. 2024 жылы 
69 жаңа ғимарат салынып (білім – 25, 
денсаулық сақтау – 16, мәдениет – 
11, спорт – 17), ел игілігіне қызмет 
етуде. Биыл бұл бағыттағы жұмыстар 
жалғасын тауып, ірі құрылыс нысан-
дары пайдалануға беріледі.

«Жайлы мектеп» ұлттық жобасы 
аясында 21 мектеп салу жоспарланған. 
Бүгінде 5 білім ордасы пайдалануға 
берілді, 5 мектеп жаңа оқу жылына 
дейін табысталады.

«Ауылда денсаулық сақтауды 
жаңғырту» ұлттық жобасы аясында 28 
нысан (2024 ж. – 12 нысан) салынды. 
Облыстың барлық ауылындағы ден-
саулық сақтау ұйымдарына 245 жаңа 
санитарлық көлік алынып, жедел 
жәрдем мәселесі толық шешілді.

Сіздің бастамаңызбен құрылған 
«Қазақстан хал қына» қоры өңірдің 

денсаулық сақтау саласын дамытуға 
4 млрд теңгеден астам қаржы бөлді. 
Бұл қаржыға Арал, Жаңақорған 
аудандары мен Қызылорда қаласында 
«Қамқорлық» оңалту орталықтары  
ашылды. 1 млрд 100 млн теңгеге скри-
нинг жүргізуге арналған жыл жы малы 
медициналық кешен алы нып, ауыл 
тұрғындарына үздіксіз меди ци  на лық 
қызмет көрсетуде, – деді Н.Нәлібаев. 

Кейінгі жылдары жергілікті кәсіп-
керлердің демеушілігімен 50 млрд 
теңгеге жуық қаржыға облыс орталығы 
мен аудандарда жаңа ғимараттар, 
парктер, ойын алаңдары салынып, 
мемлекет меншігіне өтті. 

«Таза Қазақстан» республикалық 
бағдарламасына 736 мың адам 
қатысып, 176 800 тал егілді. Акция 
бас талғалы ауылдарды қолдау, ынта-
ландыру мақсатында дәстүрлі түрде 
«Үлгілі елді мекен» конкурсы өткізіліп,  
2,1 млрд теңгеге күнделікті тұрмысқа 
қажетті 67 техника табысталды. Ком-
му налдық сала кәсіпорындарына 
(КРЭК, ТЭЦ, «Қызылорда тазалығы», 
«Жа сыл Қызылорда», «Қызылорда су 
жүйесі») 309 арнайы техника сатып 
алынды.

Қызылорда қаласының орталық 
алаңы, аудандарда демалыс орындары 
қайта жаңғыртудан өтті. Биыл бірнеше 
саябақ қайта жаңартылады.

Бүгінде түркиялық инвестор «Акса 
Энерджи» қуаты 240 мегаваттық жаңа 
жылу-электр орталығын салып жатыр. 
Құрылыс жұмыстарының 70 пайызы 
аяқталды. Нысан қыркүйек айында 
пайдалануға беріледі. Жаңа станция 
іске қосылғанда облыс орталығын 
жылумен, өңірді электр энергиямен 
толық қамтамасыз етеді. Өндірілген 
электр энергиясының артылған бөлігін 
(60 МВт) өзге аймақтарға сатуға 
мүмкіндік береді. 

Қызылорда қаласын ыстық сумен 
қамтамасыз ету жобасы (26,2 млрд 
теңге) басталып, көпқабатты тұрғын 
үйлердің 50 пайыздан астамы (187 үй) 
ыстық суға қосылды. Алдағы жылу 
беру маусымына дейін облыс орталығы 
толығымен ыстық сумен қамтамасыз 
етіледі.

– 2022 жылы рес публи калық 
маңызы бар «Қызылорда-Жезқазған» 
ав то  мобиль жолын қайта жаңғырту 
жұ  мыстары (108,5 млрд теңге) бастау 
алды. Облыс аумағындағы 216 ша-
қырым жолдың 151 шақырымы пай-
далануға берілді. Жоба биыл толы-
ғымен аяқ талады.

Қызылорда қаласынан Ақтөбе 
облысының шекарасына дейінгі 566 
шақырым жолды 1-санатқа ауыстыру 
жобасы басталады деп күтілуде. Қазіргі 
таңда, демеушілікпен 350 млн теңгеге 
техника-экономикалық не гіз демесі 
әзірленді. Жоба құны шамамен 1,2 трлн 
теңге, – деді облыс әкімі. 

Н.Нәлібаев сөзінің қорытын ды-
сында халықтың әл-ауқатын жақ-
сартуға бағытталған барлық тап сырма 
Үкіметтің қолдауымен нәтижелі, 
уақытылы орындалатынын айтты. 

Мемлекет басшысы атқарылған 
істерге оң бағасын беріп, өңірдің 
әлеуметтік-экономикалық ахуалы 
тұрақты екенін атап өтті.  

– Аймақ диқандары су тапшы-
лығына қарамастан биыл айтарлықтай 
мол күріш жинады. Басқа да бағыттар 
бойынша жұмыс нәтижесі жаман 
емес. Бірақ босаңсуға болмайды, –деді 
Президент.

Гүлжазира ЖАЛҒАСОВА,
«Сыр бойы»

ЖҮЙЕЛІ ЖҰМЫС 
ЖЕМІСТІ НӘТИЖЕГЕ ЖЕТКІЗЕДІ

пайызбен тәуекелі аз мемлекеттік қаржы 
құралдарына салып, кепілді табыс тауып 
отыр. Үкімет пен Ұлттық банкке шара 
қабылдауды тапсырамын.

Бір нәрсені атап өткім келеді: банктер 
Үкіметтің, соның ішінде халықтың 
жауы емес. Бірақ диалог негізіндегі әділ 
серіктестік орнауға тиіс. Кезінде сіздерге 
көмектестік, енді сіздердің кезектеріңіз 
келді. Қомақты қаражат бергеніміз 
рас. Бизнестің кепілге қоятын мүлкінің 
болмауы нақты секторды кредиттеуге 
кедергі келтіреді. Сондықтан займ-
ды кепілдендіру құралдарын кө бейту 
қажет. Үкімет салалық даму инс-
титуттарымен бірлесіп, кепілдік қорын 
құру мәселесін пысықтауы керек. 
Банктердің, корпорациялардың, орталық 
және жергілікті билік органдарының 
жыл сайынғы жарнасы есебінен қаржы-
ландырылатын мұндай қорлар бірқатар 
елде өз тиімділігін көрсетті. Сондай-
ақ экономикалық қайтарымы жоғары 
стратегиялық жобаларды жүзеге асырған 
кезде Бірыңғай зейнетақы жинақтаушы 
қорынан нарық шарттарына сай 
«ұзақ мерзімге берілетін» қаржыны 
анағұрлым белсенді тартуға болады, – 
деді Президент.

ӘЛЕУМЕТ ПЕН ӘЛЕУЕТ

Сегізінші – әлеуметтік қолдау ісін 
реттеп, денсаулық сақтау, білім беру 
және ғылым саласын одан әрі дамыту 
міндетіне сай Мемлекет басшысы 
бірқатар маңызды мәселені атап өтті. 

– Мен мемлекеттің әлеуметтік бағ-
дарламаларын мейлінше әділ қар-
жыландыру туралы тапсырма бердім. 
Үкімет бұл жұмысты бастады. Былтыр 
денсаулық сақтау саласының өзінде 
140 миллиардтан астам теңге орынсыз 
шығын анықталып, тиімді жұмсалды. 
Демек жауапкершілікпен қараған 
кезде қосымша қаражат көзін де та-
буға болады. Міндетті әлеуметтік 
медициналық сақтандыру жүйесін ре-
формалауды жалғастыру керек. Со-
нымен қатар бірқатар заңнамалық шара 
қабылдау қажет. Үкімет Парламентпен 
бірге міндетті әлеуметтік медициналық 
сақтандыру жүйесін жетілдіру туралы 
заң жобасын жедел пысықтауы керек. 
Құжат осы сессияның соңына дейін 
қабылдануға тиіс.

«Ауылдағы денсаулық сақтау жүйе-
сін жаңғырту» ұлттық жобасы аясында 
екі жылдың ішінде халыққа алғашқы 
дәрігерлік көмек көрсететін 460 нысан 
пайдалануға берілді. Тағы 195 нысан 
жыл соңына дейін салынып бітеді. 
Ауқымды жұмыс. Алайда көпбейінді 
орталық аудандық ауруханаларды 
жаңғырту жұмысы өте баяу жүріп жатыр. 
Жоспар бойынша биыл 32 ауруханаға 
жөндеу жүргізілуге тиіс. Бірақ оның тең 
жартысының жоба-сметалық құжаты 
енді ғана әзірленіп, сараптама жасалып 
жатыр. Жұмыс созылып кетті. Бұл 
мекемелерді медициналық құралдармен 
жабдықтау мәселесі де шешімін 
тапқан жоқ. Аталған мәселені дереу 
шешіңіздер, – деді Қ.Тоқаев.

Мемлекет басшысы Үкімет пен 
әкімдер алғашқы көмек көрсету нысан-
дарының барлығын жыл соңына дейін 
түгел іске қосуы керектігін ескертті. 
Ал көпбейінді орталық аудандық 
ауруханаларды жаңғырту жұмыстарын 
келесі жылдың соңына дейін аяқтау 
тапсырылды.

Президенттің пайымдауынша, 
мектепке дейінгі және орта білім беру 
саласында әділ бәсеке болуы қажет. 
Бюджет қаржысын үнемдеп, қаражаттың 
ашық жұмсалуын қамтамасыз ету 
маңызды. Бұған жол ашатын тәсілдерді 
енгізу жұмыстарын жалғастыру керек. 

– Осы орайда мектепке дейінгі 
мекемелерді ваучерлік тәсілмен қар-
жыландыратын пилоттық жобаны атап 
өткен жөн. Мемлекеттік тапсырыс белгілі 
бір білім беру мекемесіне байланбайтын 
болды. Соның нәтижесінде, ата-аналар 
балабақшаны өздері таңдауға мүмкіндік 
алды. Аталған жоба қаншалықты 
тиімді, орынды екенін қарау керек. Егер 
талапқа сай болса, бұл тәжірибені орта 
білім беру саласына енгізуге болады. 
Тұрғылықты жеріне қарамастан, әрбір 
баланың білім алуына қолайлы жағдай 
жасау – мемлекеттің міндеті, – деді 
Қасым-Жомарт Кемелұлы.

Биыл Президент бастамасымен 
қолға алынған «Жайлы мектеп» ұлттық 
жобасы аяқталады. Барлық аймақта 
заман талабына сай тірек мектептер 
желісі құрылып жатыр. Мемлекет 
басшысының тапсырмасымен үш жыл 
ішінде тағы 1300 мектеп жаңғыртудан 
өтеді. Мұнан бөлек Үкімет заманауи 
мектептер салуға қолайлы жағдай 
жасап, орта білім беру саласына жеке 
инвестиция тартуы қажеттігі айтылды.

– Биыл – «Жұмысшы маман дық-
тарының жылы». Осыған орай, маңызды 
іс-шаралар мен жобалар жүзеге 
асырылмақ. Еңбек адамының абырой-
беделін арттыру үшін нақты жұмыс 
жүргізіледі. Техникалық және кәсіптік 
білім беру жүйесін түбегейлі жаңғырту 
ісін бастау керек. Жауапты мекеменің 
бәрі және ең бастысы, жеке сектор бұл 
іске белсене араласуға тиіс. Бизнес бұл 
салаға көбірек келуі үшін техникалық 
және кәсіптік білім беретін ұйымдарға 
арналған мемлекеттік тапсырыс көлемі 
артады. Оның мөлшері де біркелкі бо-
лады. Бұған биыл бюджеттен қосымша 
22 миллиард теңге бөлінеді. Бұл ретте 
әкімдерге зор жауапкершілік жүктеледі. 
Олар кәсіпкерлермен бірлесіп, аймаққа 
қажетті мамандықтар тізімін анықтауы 
керек. Сондай-ақ сұранысқа ие кадрлар 
даярлау үшін колледждерге бағыт-
бағдар беруі қажет. Ғылым және жоғары 
білім саласындағы реформалардың 
қарқыны мен сапасын сақтау 
маңызды. Білім беру тапсырысын оқу 

орындарының рейтингіне қарай бөлу 
жұмысы Үкіметтің бақылауында болуға 
тиіс, – деді Президент.

Сөзінің соңында Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаев алға қойылған 
міндеттерді жүзеге асыру үшін тұтас 
мемлекеттік аппарат тиімді жұмыс 
істеуі керектігіне ерекше тоқталды. 

– Әкімдерді тікелей сайлаудың нәти-
жесінде мемлекеттік қызметшілердің 
жаңа санаты – сайланатын басшылар 
пайда болды. Бұл – екі жарым мыңнан 
астам басшы лауазымындағы қызметкер 
деген сөз. Олардың арасында бұрын 
мемлекеттік қызметте жұмыс істемеген 
азаматтар, соның ішінде жастар көп. 
Сол себепті сайланған әкімдер мен 
түрлі деңгейдегі басшыларды кешенді 
дайындықтан өткізу мәселесі өте өзекті 
болып тұр. Үкіметке Мемлекеттік 
қызмет істері агенттігімен бірлесіп, 
«Әкімдер мектебі» оқыту жобасын іске 
қосуды тапсырамын. Бұл ретте осындай 
жұмысты жүргізіп жатқан «Аmanat» 
партиясының тәжірибесін ескерген жөн, 
– деді Мемлекет басшысы.

Бұл ретте Президент айтқандай, 
мемлекеттік аппараттың басты міндеті 
– азаматтарды толғандыратын өзекті 
мәселелерді шешу. Ол үшін, ең алдымен, 
азаматтармен ұдайы байланыста болу 
керек. Онсыз болмайды. Халықтан келіп 
түсетін өтініштерге айрықша назар 
аудару қажет. 

– Былтырдың өзінде Президент 
Әкімшілігіне 50 мыңнан астам өтініш 
келіп түскен, ал еліміздегі барлық мем-
лекеттік органдарға шамамен 4 миллион 
өтініш жолданған. Бұл көрсеткіш 
жылдан жылға көбеюде. Бір жағынан, 
бұл жұрттың «Халық үніне құлақ 
асатын мемлекет» тұжырымдамасына 
сенетінін көрсетеді. Алайда, сонымен 
бірге, бұл олардың өтініштері мен 
мәселелері мемлекеттік органдардың 
күнделікті жұмысы барысында шешімін 
таппай жатқанын аңғартады. Сондықтан 
олқылықтар мен кемшіліктерді жою 
үшін тиянақты жұмыс жүргізу қажет. 
Әдетте азаматтардың өтініштерінің 
ар тында адам тағдыры тұрады, сон-
дықтан, бұл жерде барлық құзырлы 
органдар жұмыла жұмыс істеуге тиіс. 
Ақпараттық жұмыс уақтылы әрі сапалы 
жүргізілген жағдайда көптеген мәселені, 
соның ішінде қоғамда дүрбелең ту-
дырған түйткілдерді ушықтырмай 
ше  шуге болатын еді. Сондықтан мұ-
қият ойластырылған қоғамдық ком -
му  никация стратегиясы қажет. Үкі-
меттің және әкімдердің қызметі өз 
хал қымызға да, сыртқы әлемге де 
ашық әрі түсінікті болуы керек. Бі рін-
ші басшылар азаматтарды жеке қа-
был дауға тиіс. Бұл – өте маңызды. 
Әсіресе, аймақ, қала, аудан басшылары 
халықпен тікелей байланыста жұмыс 
істеуі қажет. Дегенмен мемлекет пен 
қоғамның серіктестігі азаматтарға да зор 
жауапкершілік жүктейді. Соңғы кезде 
заң үстемдігіне және қоғамдық тәртіптің 
сақталуына басымдық беру қажеттігі 
дамыған елдерде, тіпті, АҚШ-тың өзінде 
жиі айтыла бастады. Біз мұндай пайымға 
әлдеқашан келгенбіз, – деді Қ.Тоқаев.

ЗАҢ МЕН ТӘРТІП ҚАҒИДАСЫ

Сондай-ақ Мемлекет басшысы 
халықтың санасына терең орнығуға 
тиіс «Заң мен тәртіп» қағидасын да 
алға тартты.  Бұл бағыттағы жұмыстар 
барлық деңгейде ұйымдастырылуы 
керек. Мұны, әсіресе, аймақ әкімдері 
мықтап қолға алғаны жөн. 

– Шектеулер мен айыппұлдарға қа-
тысты мемлекеттің де, қоғам бел сен-
ділерінің де ұстанымы көңілге қонымды 
болуға тиіс. Мәжбүрлеу шаралары 
бол маса, тәртіп орнату мүмкін емес 
еке нін әлемдік тәжірибе көрсетіп 
отыр. Сондықтан мемлекеттің іс-әре-
кет теріне түсіністікпен қараған жөн. 
Бұл орайда диалог арқылы қоғамдық 
келісімге келу керек. Қалай десек те, 
мемлекет заң тәртібін қамтамасыз ету 
үшін қабылдайтын шаралар өз елін 
күстәналауға себеп болмауға тиіс. Кейбір 
азаматтар елімізді мазақ қы луға әуестеніп 
барады. Мысалы, өзге елдердің өкілдері 
жоқ жерден «керемет жетістіктерді, 
табыстарды» тауып алып, оны шетелге 
жан-жақты насихаттап жатады. Ал біздің 
азаматтар, олардың ішінде шоу-бизнес 
өкілдері, өзін-өзі «қоғам белсендісі» 
санайтын жастар, тіпті, депутаттар да бар, 
Қазақстанға неше түрлі лақап ат қоятын 
болды. Бұл енді мүлдем түсініксіз, 
ақылға сый майтын нәрсе, – деді Қасым-
Жомарт Кемелұлы.

Кеңейтілген отырыста Үкімет жұ-
мысының басты бағыттарын айқындап 
берген Мемлекет басшысы ірі 
инфрақұрылым жобалары, цифрландыру 
және жасанды интеллект, ядролық 
энергетиканы дамыту, агроөнеркәсіп 
кешенін нығайту және инвестиция тарту 
мәселелері сөз болғанын атап өтті. 

– Экономикамыз дамып жатыр. 
Бірақ оның қарқыны ойдағыдай емес. 
Алдымызда ауқымды міндеттер тұр. 
Оны алдағы бес жылда орындауымыз 
керек. Бізге, ең алдымен, білікті және 
ел мүддесін ойлайтын отаншыл кадрлар 
керек. Дәл осындай мамандарды тауып, 
оларды басшылық лауазымдарға 
тағайындаймыз.

Бүгін біз еліміздің 2024 жылғы 
даму нәтижесін қарадық. Қордаланған 
мәселелерді талқылап, алдағы мін-
деттерді айқындадық. Басты мақсат 
– азаматтардың әл-ауқатын арттыру. 
Алдағы жоспардың бәрін сапалы 
орындау қажет. Сөз соңында тағы да 
атап өткім келеді: бізге нақты нәтиже 
керек. Нәтиже болса ғана даму болады, - 
деп түйіндеді Мемлекет басшысы.

Қуат ШАРАБИДИНОВ,
«Сыр бойы»
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САН САЛА

«Сыр бойы», «Кызылординские вести», 
«Ақмешіт апталығы», «Ақмешіт жастары» 

және аудандық басылымдарға хабарландыру 
орналастырғыңыз келсе: 70-00-52  телефон ы 

арқылы байланысуға болады. 
E-maіl: smjarnama@mail.ru

Хабарландыру
«Кен-Ай-Ойл-Қызылорда» ЖШС ашық отырыс 

нысанында: «2025 жылға арналған «Кен-Ай-Ойл Қы-
зылорда» ЖШС келісім-шарттық аумағы үшін әсер 
етуге экологиялық рұқсат алуға арналған материал-
дар (жобалық құжаттар: рұқсат етілген шығарындылар 
нормативтерінің жобасы, қалдықтарды басқару бағдар-
ламасы, өндірістік экологиялық бақылау бағдарламасы 
және табиғат қорғау іс-шаралары жоспары» жобасына 
қоғамдық тыңдаулар өткізілетіні туралы хабарлайды.

Қоғамдық тыңдау: 07.03.2025 жыл сағат 12:00-де 
Қызылорда облысы, Сырдария ауданы, Тереңөзек кенті, 
Қонаев көшесі, №8 мекенжайында өтеді. 

Әсер ету аумағы: Қызылорда облысы, Сырдария ау-
даны. 

Әсер ету аумағы: координаттары: 45°57’46,53321» 
СШ, 65°18’56,45113»ВД

ZOOM платформасында бейнеконференц-байланыс 
арқылы онлайн қосылу үшін сілтеме бойынша өту қажет:

https://us04web.zoom.us/j/4956166428?pwd=PCcCrwZ
ADCkXOPioI4rW7ao0BCARZa.1

Конференция сәйкестендіргіші: 495 616 6428
Рұқсат коды: 1234567
Бастамашысы: «Кен-Ай-Ойл-Қызылорда» ЖШС, 

120001, ҚР, Қызылорда облысы, Қызылорда қ., Тасбөгет 
кенті, Мұстафа Шоқай көшесі, №17 ғимарат, БСН 
020840003571, тел.: 87242210292, e-mail: too.kena@mail.
ru

Жобалық құжаттаманы әзірлеуші: «EcoSmart» ЖШС, 
Астана қаласы, Нұра ауданы, Санжар Асфендияров 
көшесі, 3 үй, 180 пәтер, БСН 240840011111; gul_shat_k@
mail.ru, тел.: 87770676529.

Конференцияға қосылу мәселелері бойынша 

87024190246 телефонына хабарласуға болады.
Жобалық құжаттама пакетімен бірыңғай экологиялық 

порталда (https://ecoportal.kz), сондай-ақ ЖАО сайтында 
танысуға болады: https://www.gov.kz/memleket/entities/
kyzylorda-tabigat?lang=ru.

Жергілікті атқарушы органның электрондық ме-
кенжайы және пошталық мекенжайы: «Қызылорда 
облысының табиғи ресурстар және табиғат пайдала-
нуды реттеу басқармасы»  КММ, Қызылорда облысы, 
120003, Қызылорда қ, С.Бейбарыс көшесі, №1, e-mail: 
a.koszhanova@korda.gov.kz Тел.: +7(7242)-60-53-69.

Ескертулер мен ұсыныстар тыңдаулар басталғанға 
дейін 3 жұмыс күнінен кешіктірілмей электрондық ме-
кенжай бойынша қабылданады a.koszhanova@korda.gov.
kz және https://ecoportal.kz сайтында қабылданады.

Объявление
ТОО «Кен-Ай-Ойл-Кызылорда» уведомляет о про-

ведении общественных слушаний в форме открытого 
собрания проекта «Материалы для получения Эколо-
гического Разрешения на воздействие для контрактной 
территории ТОО «Кен-Ай-Ойл Кызылорда» на 2025 год 
(проектные документы: Проект нормативов допустимых 
выбросов (НДВ), Проект Программы управления отхо-
дами (ПУО), Проект программы производственного эко-
логического контроля (ПЭК), Проект плана природоох-
ранных мероприятий(ППМ)». 

Общественные слушания состоятся: 07.03.2025 год в 
12:00 часов по адресу: Кызылординская область, Сырда-
рьинский район, пос.Теренозек, ул.Конаева 8. 

Территория воздействия: Кызылординская область, 
Сырдарьинский район, контрактная территория.

Территория воздействия: координаты 
45°57’46,53321»СШ, 65°18’56,45113»ВД. 

Для подключения онлайн посредством видеоконфе-
ренц-связи на платформе ZOOM необходимо перейти по 
ссылке:  

https://us04web.zoom.us/j/4956166428?pwd=PCcCrwZ
ADCkXOPioI4rW7ao0BCARZa.1

Идентификатор конференции: 495 616 6428
Код доступа: 1234567
Инициатор: ТОО «Кен-Ай-Ойл Кызылорда», 120014, 

Кызылординская область, город Кызылорда, пос. Тасбу-
гет, улица Мустафа Шокая, 9; БИН  020840003571, тел.: 
87242210292; e-mail: too.kena@mail.ru. 

Разработчик проектной документации: ТОО 
«EcoSmart», город Астана, район Нұра, улица Санжар 
Асфендияров, дом 3, кв. 180, БИН 240840011111; gul_
shat_k@mail.ru, тел.: 87770676529.

По вопросам подключения к конференции обращать-
ся по телефону 87024190246

Документация по проекту размещена на Едином 
экологическом портале https://ecoportal.kz/ и на офици-
альном интернет-ресурсе местного исполнительного 
органа https://www.gov.kz/memleket/entities/kyzylorda-
tabigat?lang=ru.

Электронный адрес и почтовый адрес местного ис-
полнительного органа: КГУ «Управление природных 
ресурсов и регулирования природопользования по Кы-
зылординской области»: 120003, Кызылординская об-
ласть, г. Кызылорда, ул. Султана Бейбарыса, №1, e-mail: 
a.koszhanova@korda.gov.kz  Тел.: +7(7242)-60-53-69.

Замечания и предложения принимаются не позднее 
3 рабочих дней до начала слушаний по электронному 
адресу a.koszhanova@korda.gov.kz и на сайте https://
ecoportal.kz/.

Жарамсыз деп есептелсін
Тобаликов Айбек Жусуповичтің атына ҚР ҰҚК Қызылорда об-

лысы және Байқоңыр қаласы бойынша департаментінен  берілген 
№034496 қызметтік куәлігі жоғалуына байланысты жарамсыз деп 
есептелсін.

Мұралық істің ашылғанын хабарлайды
Қызылорда қаласының жеке нотариусы Косбергенов Мурат Каирбекович 

(лицензия №14002321, 24.02.2014ж.) 2024 жылдың 4 қыркүйегінде қайтыс 
болған азамат Мұратов Нұржан Ақбергенұлының атынан мұралық істің 
ашылғанын хабарлайды. Мұрагерлері болса, мына мекен-жайға хабарласуын 
сұраймыз: Қызылорда қаласы, Көшербаев көшесі 203, тел.: 8 778 235 08 08,  
8 777 067 92 37.

Облыстық қоғамдық даму басқармасы мен «Сыр медиа» 
ЖШС ұжымы және Қазақстан Журналистер одағының облыстық 
филиалы облыстық «Сыр бойы» газетінің бөлім басшысы, 
әріптесіміз Айнұр Батталоваға інісі 

Ерқанат Сәрсенбайұлының
мезгілсіз қайтыс болуына байланысты қайғысына ортақтасып, 
көңіл айтады.

Ауданда барлық салада ілгерілеу 
бар. Былтыр 35 мың гектарға ауыл 
шаруашылығы дақылдары егілген. 
Негізгі дақыл күріш 7545 гектарға 
себіліп, әр гектарынан 56 центнер-
ден өнім алынып, 42 мың тонна қам-
баға құйылған. 

Аудан әкімінің айтуынша, об-
лыс әкімінің тапсырмасына сәйкес 
былтыр бақша егуге 400 гектар жер 
беріліп, 805 отбасы егін егіп, өнімін 
жинап алды. Егістік алқаптарын 
аяқсумен тұрақты қамтамасыз ету 
үшін 1,3 млрд теңге қаржы бөлінген. 
Шұғыл шығындарға арналған ре-
зервтен қаржы қаралып, 8 ауылдық 
округтегі 52,6 шақырымдық 12 ка -
нал мен  көлдер жүйесіндегі ка-
нал  дар, «ҚазСуШар» кәсіпорны 
ар қылы «Тайпақкөл», «Келінтөбе» 
ма гистралды каналы тазартылды. 

– Ауыл шаруашылығына су 
үнемдеу технологиясын кеңінен ен-
гізу мақсатында 1500 гектар күріш 
егілетін танап лазермен тегістелді. 
Биыл 2100 гектар танапты тегістеу 
жоспарлануда. Былтыр ауданның 
ауыл шаруашылығы құрылымдары 
43 техника сатып алып, машина-
трактор паркі 8,6 пайыз жаңарды. 
Мал шаруашылығы жақсы дамыған. 
Облыстағы мал басының 25 пайы-
зы Жаңақорған ауданына тиесілі. 
Мал шаруашылығын дамытуда үз-
дік көрсеткіш көрсетіп «Озат ау-
дан» атанды. Ірі қара, жылқы, түйе, 
уақ мал басы артқан. Қысқы мал 
азығына қажетті 186 мың тонна 

шөп, 38 мың тонна сабан және 37 
мың тонна жем дайындалды, – деді 
аудан әкімі.

Ауданда 35 елді мекен орталық-
тандырылған ауызсу жүйесіне қо-
сылған. Былтыр 4 елді мекеннің ау-
ызсу жүйелерін жаңғырту аяқталды. 

Жаңақорған кентінің «МАИ бе-
кеті», «Алтыкрант» шағын аудан-
дарындғы 1500-ге жуық тұрғын 
үйді ауызсумен толыққанды қам-
тамасыз етуге ондағы негізгі қон-
дырғылардың қуаттылығы жет-
пей ді. Мәселені шешу үшін «МАИ 
бе кеті» шағын ауданында қосымша 
су тарту станциясы мен желілерін 
са луға жоба әзірленген. Жобаны 
қар жыландыру үшін тиісті жұмыс-
тар атқарылуда. 

Электр желілерін жаңғырту 
үшін жалпы құны 9,6 млрд теңге 
бо латын 21 жоба әзірленді. «Ауыл 
– ел бесігі» бағдарламасы аясында 
Жаңақорған кентіндегі жаңғырту 
жұмыстары жүйелі атқарылуда. 
Биыл жаңадан ашылған «Сая-
жай-1» аумағына электр желісін 
тар  туға республикалық бюджет-
тен қаржы бөлінді. Сондай-ақ жо-
ба-сме талық құжаттары дайын 5 
елді мекендегі (Қожамберді, «Қос-
үйеңкі», «Қаратөбе», «Аққорған», 
«Өзгент») жаңғырту жұмыстарын 
қаржы ландыру ұсынылды. Осы 
ат  қарылған істердің нәти же сінде 
электр жүйелерінің тозуы 75-тен 45 
пайызға төмендеді. 

Былтыр «Шалқия», Құттықо-

жа, «Кейден» ауылы табиғи газға 
қо сылып, тұрғындар «көгілдір 
отын  ның» игілігін көрді. Сонымен 
қатар «Төменарық» ауылы мен кент 
аумағының қалып кеткен тұстарына 
да газ толық берілді. Қазір аудан 
хал қын газбен қамту көрсеткіші 54 
пайызға жетті. «Төменарық» елді 
мекеніне тартылған газ құбыры 
өтетін аумақта орналасқан 5 ауылды 
газдандыруға демеушілер есебінен 
жоба әзірленді. 

Брифингте аудан әкімі Жаңақор-
ған кентіндегі теміржол үстінен 
өтетін көпірге күрделі жөндеу бас-
талғанын, былтыр тиісті қаражат 
бөлінгенін, жұмыс сәуір айында 
аяқ талатынын хабарлады. Бұдан 
бө  лек «Жаңақорған-Келінтөбе-Қан-
дөз» автомобиль жолы бо йын да ғы 
бірінші көпір күрделі жөн деу ден 
өтсе, екіншісі жақын арада аяқ-
талмақ. 

Ауданда кәсіпкерлік саласында 
да қарқын бар. Биыл шағын және 
орта кәсіпкер саны 6574-ке жет-
кен. Оның ішінде 389-ы – заңды 
тұлға, 2269-ы – шаруа қожалығы, 
3916-ы – жеке кәсіпкер. Мемлекет 
тарапынан кәсіпкерлікті дамытуға 
420 жобаға 5,2 млрд теңге қолдау 
көрсетілген. «Ауыл аманаты» бағ-
дарламасы аясында «Байқоңыр» 
әлеуметтік кәсіпкерлік корпорация-
сы арқылы қаржы қаралып, 27 жоба 
несиелендірілген, 45 жаңа жұмыс 
орны ашылған. 

Аудандағы инвестициялық жо-
балардың бірі – «Qaratau fruits» ша-
руа қожалығына тиесілі алма бағы. 
Жобаға 1,6 млрд теңге инвестиция 
тартылған. Бақта 140 мың түп алма 
ағашы отырғызылған, 28 адамды 
тұрақты жұмыспен қамтып отыр. 

Ал «Шалқия минералс» ЖШС 
минералды ұнтақтар өндірісі был-
тыр іске қосылды. Жобаны іске 
асыруға 500 млн теңге инвестиция 
тартылып, 11 жаңа жұмыс орны 
ашылған. Алда іске қосылатын 
инвестициялық жобалар бар. 
Мәселен, «ЕСС» ЖШС «Батыс Еу-
ропа – Батыс Қытай» халықаралық 
көлік дәлізі бойынан қызмет 
көрсету кешенін салуда. Тағы бір 
кәсіпкер темірбетон бұйымдарын 
шығаратын зауытты іске қосуды 
жоспарлап отыр. 

Аудан әкімі әлеуметтік, денсау-
лық, білім, мәдениет, спорт са-
лаларында да атқарылып жатқан 
жұмыстарға кеңінен тоқталды. 
Ондағы көрсеткіштер мен алдағы 
атқарылар жобаларды тілге тиек 
етті.  

Сара АДАЙБАЕВА,
«Сыр бойы»

ЖАҢАҚОРҒАН: БАРЛЫҚ 
САЛАДА ІЛГЕРІЛЕУ БАР

БРИФИНГ

Жаңақорған ауданында  өткен жылы ауқымды жұмыстар атқарылып, әлеуметтік-
экономикалық дамуда оң өзгеріс байқалған. Бюджет көлемі артып, 16,1 млрд теңге 

болып бекітілсе, жыл соңында 19,6 млрд теңгеге жеткен. Өнеркәсіп өнімдерін өндіру 
13,7 пайыз, өңдеу өнеркәсібі 14 пайыз, құрылыс жұмыстарының көлемі 2,2 есе, 

тұрғын үйлерді пайдалануға берудің жалпы ауданы 17,7, негізгі капиталға салынған 
инвестицияның көлемі 16,5, бөлшек сауда көлемі 5, ауыл шаруашылығы өнімі 1,7 
пайыз артқан. Бұл туралы аудан әкімі Мажит Самитов өңірлік коммуника циялар 

қызметінде өткен брифингте кеңінен тоқталды. 

Жұмысшы мамандар кез келген саланың 
қызметін үздіксіз жалғастыруға мүмкіндік 
береді. Биыл елімізде оларға ерекше көңіл 

бөлініп, мәртебесін көтерудің маңызы артты. 
Жұмысшы мамандықтарды насихаттау және 
олардың мәртебесін көтеру жолында аянбай 

еңбек етіп келе жатқан оқу орындарының бірі – 
Қазалы көлік-техникалық жоғары колледжі. 

Колледжде 300-ден астам жас те-
міржол саласының түрлі мамандық тары 
бойынша білім алып жүр. 9-11 сынып-
тар негізінде 16 мамандық оқытылып, 
бітіруші түлектердің дипломына қо-
сымша 42 біліктілік жазылады. Оқу 
бітірген соң жастардың жұмысқа орнала-
суы туралы мәлімет ұлттық бірыңғай де-
ректер қорына енгізіледі. Соған сү йенсек, 
өткен жылы түлектердің 91,2 пайызы екі 
қолға бір күрек тапқан не месе жоғары оқу 
орнында білімін жалғастырған. Колледж 
«Қазалы локомотив жөндеу зауыты», 
«Қазалы Қамқор» вагон депосы, «СЧ-40» 
белгі беру байланыс дистанциясы, «ДН-
10» Қазалы станциясы, ірілендірілген 
те  міржол станциясы сияқты серіктес 
меке мелермен тығыз байланыста. Оқу 
орны 2016 жылдан бастап дуальды оқыту 
жүйесіне көшкен болатын. Жаңа жүйе оқу 
базасында теориялық білімді тәжірибемен 
ұштастыруға мүмкіндік береді. Жұмыс 
істеген мерзімі білім алушының еңбек 
өтіліне қосылады.

– 2025-2027 жылдарға арналған тех -
ни калық және кәсіптік білім бе ру ді транс-
формациялау бойынша жол кар тасы 
қабылданған болатын. Еліміз дің барлық 
өңірінде жұмысшы маман дық  тар беделін 
және кадр даярлау са   пасын арттыруға, 
жұмыс беруші лер мен өзара іс-қимылды 
нығайтуға ба ғыт тал ған жоспарлар 

бекітілді. Онда жаңа кәсіп орындар құру, 
жұмыс орын дарын ашу, жұмысшылардың 
бі ліктілігін арттыру, кадр даярлауда кол-
ледждермен бірлескен жұмысты жол ға 
қою жүктелген. Қазақстанда кә сіби білім 
беру жүйесі жұмысшы маман дықтарын 
дамытуға бағытталған. Жұмысшылар да-
ярлау кәсіптік колледждер мен жоғары 
оқу орындары ар қылы жүзеге асырыла-
ды. Бұл жұмыс шылардың біліктілігін 
арт тыру мен еңбек нарығында бәсекеге 
қабілеттілігін жоғарылатуға ықпал ете-
ді, – дейді инженер-педагог, колледж ди-
ректорының міндетін уақытша атқару шы 
Анар Ахметова. 

Ол сондай-ақ колледждің материал-
дық-техникалық базасын жаңарту, жаң-
ғырту бағытында біршама игі бастама 
қолға алынғанын атап өтті. 

– Қазіргі жұмысшылар жоғары тех-
нологиялық жабдықтармен, автомат тан-
дырылған жүйелермен жұмыс істей ді. Бұл 
біліктілікті арттырып, ин теллек туалды 
әлеуетті және цифрлық сауаттылықты, 
жеке құзыреттілікті үз діксіз дамытып 
отыруды талап етеді. Елімізге мыңдаған 
білікті жұмысшы қажет. Сонымен қатар 
жыл сайын жа ңа мамандықтар пайда бо-
луда. Қа лай болғанда да өз саламыздың, 
ел эко номикасының күретамыры санала-
тын алып теміржолдың тоқтаусыз жүйт-
куіне, заман ағымынан қалмай өркен-
деуіне үлес қосу – кәсіби парызымыз, 
– дейді колледж басшысы. 

Назерке САНИЯЗОВА, 
«Сыр бойы»

ТЕМІРЖОЛШЫЛАР ҰСТАХАНАСЫ

Қазақстан Республикасының 2020 жылғы 29 маусымдағы №350-VI Қазақстан Республикасының әкімшілік рәсімдік-
процестік кодексіне сәйкес Қазақстан Республикасы Ауыл шаруашылығы министрлігі Агроөнеркәсіптік кешендегі 

мемлекеттік инспекция комитетінің Қызылорда облыстық инспекция басшыларының 2025 жылға 
Азаматтарды және заңды тұлғалардың өкiлдерiн жеке қабылдау КЕСТЕСІ

Мемлекеттік органның 
атауы

Жеке қабылдау өткізушінің 
аты-жөні

Жеке қабылдау 
өткізушінің лауазымы

Азаматтарды 
қабылдаудың күні мен 

уақыты
Мемлекеттік органның, 

мекеменің орналасқан жері
Байланыс 
телефон

ҚР АШМ АӨК МИК 
Қызылорда облыстық 

аумақтық инспекциясы
Уразбаев Мухтар Ауесович Инспекция басшысы Сейсенбі 

сағат 1600-1800
Қызылорда қаласы, 

Бейбарыс Сұлтан 30Г 21-25-80

ҚР АШМ АӨК МИК 
Қызылорда облыстық 

аумақтық инспекциясы
Тыйнов Кайрат Ережепович

Инспекция басшысының  
орынбасары

(әдеп жөніндегі уәкіл)
Бейсенбі 

сағат 1600-1800
Қызылорда қаласы, 

Бейбарыс Сұлтан  30Г 21-25-57

Қазақстан Республикасының  2020 жылғы 29 маусымдағы №350-VI Қазақстан Республикасының әкімшілік 
рәсімдік-процестік кодексіне сәйкес Қазақстан Республикасы Ауыл шаруашылығы министрлігі Агроөнеркәсіптік 

кешендегі мемлекеттік инспекция комитетінің аудандық (қалалық) инспекция басшыларының 2025 жылға 
Азаматтарды және заңды тұлғалардың өкiлдерiн жеке қабылдау КЕСТЕСІ

Мемлекеттік органның атауы Жеке қабылдау өткізушінің 
аты-жөні

Жеке қабылдау 
өткізушінің 
лауазымы

Азаматтарды 
қабылдаудың күні мен 

уақыты
Мемлекеттік органның, мекеменің 

орналасқан жері
Байланыс 
телефон

ҚР АШМ АӨК МИК Арал аудандық 
аумақтық инспекциясы

Умбеталиев Азамат 
Женисович Инспекция басшысы Жұма

 сағат 15 00 – 17 00 Арал қаласы, М.Сәдібеков көшесі, 118 2-36-89
ҚР АШМ АӨК МИК Қазалы 

аудандық аумақтық инспекциясы
Достыбай Болат 

Қалиядинұлы Инспекция басшысы Сәрсенбі 
сағат 16 00 – 18 00 Әйтеке би кенті, Әйтеке би көшесі, 95 21-7-60

ҚР АШМ АӨК МИК Қармақшы 
аудандық аумақтық инспекциясы

Сәндібеков Тауекел 
Қайырбекұлы Инспекция басшысы Жұма

 сағат 16 00 – 18 00
Жосалы кенті, Б.Момышұлы көшесі, 

101А 2-12-86
ҚР АШМ АӨК МИК Жалағаш 

аудандық аумақтық инспекциясы
Нурмаханов Бауыржан 

Жахатович Инспекция басшысы Бейсенбі 
сағат 16 00 – 18 00

Жалағаш кенті, Бұхарбай батыр көшесі, 
228 31-8-82

ҚР АШМ АӨК МИК Сырдария 
аудандық аумақтық инспекциясы Асқарбекұлы Ербол Инспекция басшысы Сәрсенбі 

сағат 16 00 – 18 00
Тереңөзек кенті, Ш.Құндызбаев көшесі, 

41А 21-1-33
ҚР АШМ АӨК МИК Қызылорда 
қалалық аумақтық инспекциясы

Нұрлыбек Аслан 
Нұрлыбекұлы Инспекция басшысы Сәрсенбі 

сағат 15 00 – 17 00 Қызылорда қаласы, Бейбарыс Сұлтан 30 21-23-02
ҚР АШМ АӨК МИК Шиелі 

аудандық аумақтық инспекциясы Әшімов Исламбек Әшімұлы Инспекция басшысы Жұма
 сағат 16 00 – 18 00 Шиелі кенті, Бөгенбай батыр көшесі, 21 4-16-97

ҚР АШМ АӨК МИК Жаңақорған 
аудандық аумақтық инспекциясы

Нуртазаев Акдаулет 
Маметкалиевич Инспекция басшысы Сейсенбі 

сағат 16 00 – 18 00
Жаңақорған кенті, Мұсаханов көшесі, 

101 22-1-85


